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SZENT ISTVÁN KIRÁLY                            A év                        1– 4 oldal 

MAGYARORSZÁG FŐVÉDŐSZENTJE 

 

Olv.: Péld 4,10-15.18-27 – Ef 4,17-24 – Mt 7,24-29 

A sziklára épített ház  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket! 

Önök egy 1000 éves állam polgárai! 

 

A mai ünnepen köszönjük meg Szent István király ajándékát, aki keresztény államot és 
Egyházat adott nekünk. Haza csak egy van! Mi magyarok otthon csak ebben a hazában 
lehetünk. Másutt jó esetben befogadottak vagyunk, rossz esetben megtűrtek. A felnőtt 
világnak azon kell elgondolkodnia, hogy ezt az örökséget továbbadják-e az utódaiknak? 

 

Mi itt Szent István királyról elnevezett kápolnában vagyunk. Egyházi nyelven ennek a kicsi 
kápolnának ma a templombúcsú napja van. Szent István eszmeiségének, gondolkodásának 
meg kell jelennie a kápolna mindennapjaiban. Ugyanakkor ez a kápolna az Irgalmas Rendi 
közösség temploma is. Minden egyes Irgalmas Rendi közösségnek van védőszentje.  
 

Ebben a házban és kórházban szerveződő és élő Irgalmas Rendi közösség védőszentje szintén 
Szent István király. Sok szempont van, ami miatt ünnepelünk. Köszönöm, hogy itt vagyunk 
ebben a  sajátos értékválsággal küszködő világban, amely keresi a helyét, minden ember 

keresi a helyét főleg itt Európában és Magyarországon. Szent István király Európa keresztény 
közösségébe vezetett el minket, aki keresztény Magyarországot álmodott meg.  
 

Ma itt állunk Szent István király előtt! 

 

Azon kell elgondolkodnunk: 

Meg tudjuk-e őrizni ezt a keresztény örökséget? 

A keresztény örökség meghatározza-e a mindennapjainkat? 

Ettől függ a jövőnk! 
 

Szentbeszéd 

 

1000 éves történelmünk során 

a bajban mindig így sóhajtottunk föl: 
A hit őrzött meg minket kereszténynek és magyarnak! 

 

Kedves Testvérek! Nagyon fontos a sorrendiség. Őrzött meg kereszténynek és magyarnak. 
Európa - amelybe mi magyarok becsatlakoztunk - Szent István király révén keresztény 
Európa volt. Ez az ország - amely Szent István király alapította ország - keresztény 
Magyarország. Figyeljük az üzenetet: A hit őrzött meg kereszténynek, Európát is és 
Magyarországot is. Nem a hit őrizte meg Európát és Magyarországot. Európa sorsa és 
Magyarország sorsa hitkérdés. 
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2020-ban amikor erre a gyászos trianoni évfordulóra gondolunk, ami 100 éve történt, akkor 
különösképpen is hangsúlya van az üzenetének. 1000 éves történetünkben két olyan megrázó 
esemény volt, amely a létünket fenyegette. Egyik a mohácsi vész, a másik a trianoni diktátum! 
És itt vagyunk! Igaz az üzenet: a hit őrzött meg minket kereszténynek és magyarnak! 
 

2020-ban kevésbé kellene azzal foglalkozni, mi az az ajándék, amit Szent Istvántól kaptunk. 
Oly sokszor elmélkedtünk már erről. Napnál világosabban tudunk mindent, - ha akarjuk tudni 

- amit tudni kell. A kérdés ma nem az, hogy mit kaptunk ajándékba, hanem ezt az ajándékot 
meg akarjuk-e őrizni, vagy sem? Össze tudjuk-e szedni az erőinket, hogy megmaradjunk 
Európában – ennek is különös hangsúlya van – kereszténynek és magyarnak? 

 

A nép hite mindennél fontosabb! 

 

Most nem teológiailag szeretném ezt a kérdést boncolgatni, múlt vasárnap erről elmélkedtünk. 
A hívő ember fölismeri az Isten tetteit, világmentő, embert mentő isteni igazságokat és ennek 
az Istennek válaszol. A válaszoló hívő emberekre kell gondolnunk, akik nagylelkű emberek. 

Nagylelkű emberek azok, akik felelősségtudatból elkötelezetten olyan cselekedetekkel 
ajándékozzák meg a nemzetet, amelyeket pénzen nem lehet megvásárolni. 
 

Ennek azért van különös jelentősége, mert ma olyan világban élünk, amely világot a pénz 
mozgatja. Szinte betölti az egész gondolkodásunkat, hogy pénzzel minden megoldható, 
pénzen minden megvásárolható, csak haza nem, csak nemzet nem, csak család nem, csak 
kultúra nem, csak örökség nem. A mai napon mindenképpen azon kell elgondolkodnunk:  
 

Mennyire tudatos bennünk az: 
Mit jelent keresztény nemzetben élni 

és mit jelent keresztényként élni? 

 

Ez a világ keresztényellenes, egyházellenes, nemzetellenes, családellenes. Ilyen világban 
mennyire meghatározó és élő a hitünk? Gondolatmélyítés szempontjából szeretném 
hangsúlyozni, István király keresztény országot épített és Egyházat szervezett. Ez a kijelentés 
világossá teszi számunkra, hogy az istenellenes erők, az egyházellenes erők, a hitellenes erők 
miért tettek meg mindent, hogy Egyházat és államot elválasszanak egymástól?  
 

Ez nem egyik napról a másik napra történik. A francia forradalommal kezdődött ez az ütközet 
és mára, – nem óhajtom ismételni az igazságokat – aki gondolkodik, napnál világosabban 
fölméri ezen egyetlen földrész helyzetét, Európa helyzetét, amely a kereszténységben született 
és érinti a mi hazánk, nemzetünk helyzetét, amely szintén a kereszténységben született. 
 

1000-ben karácsonykor, amikor István királyt koronázták, a koronát maga kérte a római 
pápától, mert István király szuverén államot akart. Nem olyan államot akart, amely 
államfőnek a koronát a német-római császár adja, mert vazallusa lesz az a király és az a 
nemzet, amely tőle kapja a koronát. István király a pápától kérte a koronát. Ezzel a keresztény 
európai népek közösségébe lépett és szuverén Magyarországot eredményezett. 
 

Mindez tartott a mohácsi vészig. Történészek tudják azt és lépten-nyomon hirdetik 

napjainkban, hogy a királyi Magyarország nagy központi erő és tényező volt a mohácsi 
vészig. Végeredményben ennek az erőnek köszönhette nyugat, hogy a veszedelmektől 
megvédték. A koronázás egyházi szertartás keretében történt. Ugyanúgy olajjal kenték meg a 
királyt, mint a püspököt a püspökszenteléskor. Ezzel a királynak korlátlan hatalma volt. 
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A király volt a nemzet bírója, a törvényhozó, a hadúr. Ezzel a koronázással a király – talán így 
is mondhatnám – a jogállamiságban azt jelenti, hogy pap is lett, ezért lehetett egyházszervező. 
Egyházmegyéket alapíthatott, püspökségeket, tehát Egyházat szervezhetett. A lényeg az, hogy 
az isteni törvényt maga fölé emelte, magáévá tette!  

 

Az isteni törvény volt az egyetlen korlátozó erő, 
amely a király hatalmát korlátozta 

és ahhoz igazította a magánéletét és nemzete életét! 

 

2013-ban XVI. Benedek pápa a római Szent Péter bazilikából üzente általam a máltaiaknak és 
Önöknek: – többször elmondtam az üzenetet – vigyázzanak Szent István király örökségére. Ez 
az örökség Isten előtt vállalt felelősséget népéért. Az isteni törvények, az isteni szabályzó erő 
korlátozta még a király hatalmát is. Az az ország, amely az isteni törvények alá helyezte 
magát, ez olyan korlátozó erő, amellyel szembe megy a szekuláris világ, az e világi világ.  
 

Mindent megtesznek azért, hogy ennek az isteni hatalom alatt álló államnak, vagy 
jogállamiságnak - ha így tetszik, mennyit vitáznak ezen az utóbbi időben – a legnagyobb 

támogatója az Egyház. A kettőt azért kell elválasztani egymástól: az Egyház támogatásától 
megfosztott civil világ elgyengüljön és jövőjét az e világi érdekek határozzák meg. 
 

Nem véletlen, hogy István király, amikor haldokolt 1038-ban augusztus 15-én országunkat a 
Szűz Anyának ajánlotta fel jogutód híján. Ezzel sajátos jogállamiság jött létre, az ország 
érinthetetlen, országunk Mária országa – Regnum Marianum – feloszthatatlan a keresztény 
értelmezés szerint. A korona - amit István király a Szűz Anyának ajánlott fel - birtokokat 

tudhat magáénak, egy egész ország javait, egy egész ország népét.  
 

Ez a Szentkorona tan! 

Mária országa a mi országunk! 

 

Az országnak van koronája és a koronának van nemzete, a koronának van népe. Máriának van 
országa, Máriának van népe. Ma, amikor nap mint nap azzal szembesülünk, hogy van-e jövője 
Európának, van-e jövője Magyarországnak, akkor azon kell elgondolkodni, hogy képesek 
vagyunk-e a hitre hivatkozva – ez döntő – megmaradni kereszténynek? Minden ezen dől el!  
 

Ti vagytok a Föld sója! – mondja nekünk Jézus! Mire való a só? A só arra való, hogy ízt 
adjon az ételnek és konzerváljon, megtartson, hogy íze legyen az életnek. Ez a keresztény hit 
megnyilatkozása a világban. Az emberi élet a jócselekedetektől ízes. Ha nem fogynak el a 
jócselekedetek, akkor olyan országban élhetünk, amelyben több a jó, mint a rossz.  
 

A só a megmaradást biztosítja, az értékek megmaradását világunkban, amely értékek emberi 
életünket élhetővé teszik. Erről beszéltem múlt vasárnap elég sokat. Ez az önkorlátozás 
világa. A nagylelkű emberek, a hit emberei képesek csak önmagukat korlátozni annak 
érdekében, hogy egymással összetartozzunk, egymás javát akarjuk, egymás életét szolgáljuk. 
 

A kérdés az, akarunk-e a hit emberei lenni? Ehhez az is hozzátartozik, hogy a hit embere 
egyházias ember. Hiteles keresztény egyházias keresztény. Ezért olyan ijesztő, hogy kiürültek 
a templomok, mert hiteles keresztény életet élni egyházi közösség nélkül nem lehet. Nem 
véletlen, hogy a XX. században fölütötte fejét ez az eretnekes mondat: Krisztus igen, Egyház 
nem! Ennek jegyében verik szét az egyházi közösségeket. 
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Európában, Magyarországon is mindent megtesznek azért, hogy az igazi értékek eltűnjenek a 
mindennapjainkból. 2020-ban a kérdés ez: akarunk-e hívő keresztények lenni? Ez a 
megmaradásunk alapja. Mindenkinek magának kell erre válaszolni. István király keresztény 
Magyarországot alapított, olyan országot, amely Isten törvényeihez igazodik. Ezen a politikai 
vezetőknek kell elgondolkodni és Önöknek, amikor választanak.  
 

István király élő keresztényeket akart, akik az életet szolgálják - mint a só – a 

jócselekedeteikkel, az értékek megjelenítésével, önzetlenségükben, nagylelkűségükben 
áldozataikkal. A keresztény államnak, az Anyaszentegyháznak különböző művei születtek a 
századok során, hogy a hit ereje és az isteni törvények jelenléte mindent meghatározzon. Ezért 
iskolákat létesítettek, oktatás. Egészségügyi és szociális intézményeket létesítettek, gyógyítás. 
Gondokban-bajokban küzdő emberek problémáival foglalkozás Isten előtti felelősséggel. 
 

Ez a mi Irgalmas Rendi közösségünknek is nagy felelősséget jelent. A kérdés az, képesek 
vagyunk-e megjeleníteni az Irgalmas Rendi gyógyító kultúrát Magyarországon? 1650-ben 

nem véletlenül jelent meg hazánkban ez a kultúra. Rajtunk is múlik, hogy ez az Istenre 
hivatkozó gyógyítás általunk, szövetségeseink, munkatársaink által jelen lesz-e hazánkban? 

 

Szent István királyról elnevezett Irgalmas Rendi kis közösségünk ügyéért aggódunk, ezen 
keresztül nemzetünk gyógyításában részt vállaló isteni ajándékért. Mi tudjunk só lenni, mi 
tudjunk értékmegőrzők lenni önzetlenségünkben, áldozatkészségünkben. Ezért vállaltuk ezt a 
szerzetesi életet, hogy ez jelen legyen Magyarországon. Erre hívjuk fel figyelmét nemzetünk 
vezetőinek, egyházunk vezetőinek.  

 

Egyedül a nagylelkű emberek áldozatkészsége 

jeleníti meg azt az értéket, 
azt az Istenre hivatkozó gyógyító kultúrát, 

amire a nemzetnek szüksége van! 

Ezért imádkozzunk! 

 

+  A M E N  + 

 

Könyörögjünk 
Atyáink Istene, jóságodból részesültünk a szent áldozat gyümölcsében, védelmezd népedet, 
amelyet Szent István király tanítása által a sötétségből a hit világosságára vezettél és a földi 
élet után fogadd be jóságosan mennyei országodba Krisztus, a mi urunk által.                 Amen 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Kívánok mindenkinek csendes, békés napot, lelki örömökkel és 
tervezgessük, miképpen tudunk egymás segítségére lenni a jóban! 
 

+  Á L D Á S  + 

 

 


